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Piaþa construcþiilor din România
va atinge în acest an cel mai probabil un
nivelul similar celui înregistrat anul
trecut, respectiv în jur de 9,3 - 9,4
miliarde euro. Semestrul al doilea din
a n v a c o mp e n s a î n mo d n e g a t i v
dezvoltarea din primul semestru,
p r e c i z e a z ã L a u r e n þ i u P l o s c e a n u ,
preºedintele Asociaþiei Române a
Antreprenorilor de Construcþii (ARACO).

Anul 2012 a debutat cu motive de op-
t i m i s m , p e d e o p a r t e d a t o r i t ã
dimensiunii electorale, experienþa
europeanã evidenþiind o creºtere a
investiþiilor în context electoral, iar pe
de altã parte era de aºteptat o abordare
pr agmaticã pr iv ind abs or bþ ia d e
fonduri europene.

Efectul electoral s-a resimþit în primul
s e m e s t r u a l a n u l u i , s e c t o r u l
construcþiilor înregistrând o relativã
creºtere faþã de semestrul al doilea din
2011 pe fondul avansãrii unor cheltuieli
în rândul autoritãþilor centrale ºi locale.
Din pãcate, odatã cu luna iunie, aceastã
tedinþã ºi-a inversat direcþia în partea a
doua a anului, iar avântul din primul
s e m e s t r u s - a p i e r d u t . Î n p l u s ,
rectif icarea bugetarã a însemnat,
pentru prima datã dupã mulþi ani,
amputarea unor investiþii. Efectele
rectificãrii bugetare se vor resimþi încã
din acest an, ca un semnal negativ dat
pieþei, subliniazã domnul Plosceanu.

În paralel , consumul de fonduri
europene nu s-a regãsit în economia
realã, România fiind încã lacunarã în
aceastã privinþã. „Sunt mulþi bani care
se duc spre investiþii, însã calitatea
acestora este îndoielnicã”, susþine
domnul Plosceanu.

Valoarea sectorului va fi amputatã ºi
de devalorizarea leului în raport cu
moneda europeanã, produsã la mijlocul
anului.

De asemenea, valoarea investiþiilor
strãine directe în acest an a scãzut de la
9 miliarde de euro pe an în 2007 - 2008
la douã miliarde euro. Aceasta în
contextul în care pe zonele de energie,
agriculturã ºi infrastructurã potenþialul
de atragere a investiþiilor strãine este
mare.

Constructorii nu au
beneficiat de sprijin bancar

Lucrãrile de infrastructurã au avut o
p o n d e r e s e m n i f i c a t i v ã p e p i a þ a
construcþiilor în acest an. La acestea se
adaugã lucrãrile din domeniul edilitar,
mediu, energie ºi reabilitare termicã. În
cazul reabilitãrii, fondurile au fost
puþine în acest an, însã injecþia de
fonduri europene ar putea produce
efecte din 2013.

Investiþiile private au vizat îndeosebi
zona de retail. Demararea unor proiecte
imobiliare private noi este descurajatã
însã de existenþa unui stoc de proiecte
începute în perioada 2007 - 2008 ºi care
acum sunt finalizate sau suspendate ºi

care au ajuns în custodia bãncilor ca
urmare a executãrii unor garanþii.
Investiþii noi pe segmentul rezidenþial
p r a c t i c n u m a i p o t f i l u a t e î n
considerare. Cine a rãmas pe piaþã îºi
mãsoarã foarte bine paºii. „Vor mai
trece ani buni pânã când lucrurile vor
putea sã capete o dinamicã pozitivã”,
prefigureazã Laurenþiu Plosceanu.

La momentul de faþã cei mai mulþi
constructori nu sunt mulþumiþi de
relaþia pe care o au cu bãncile ºi nu
puþini sunt cei care au încercat sã
schimbe partenerul bancar deoarece nu
au gãsit în acesta sprijinul sperat.

Una dintre propunerile ARACO pe
acest palier, discutatã cu Asociaþia
R o m â n ã a B ã n c i l o r º i M i n i s t e r u l

F i n a n þ e l o r , a v i z a t c r e a r e a u n u i
m e c a n i s m d e s c o n t a r e p r i n c a r e
datoriile statului cãtre constructori sã
fie lichidate prin intermediul bãncilor.
Bãncile ar fi eliberat constructorilor
fondurile aferente acestor creanþe,
urmând sã le recupereze ulterior de la
stat.

Creanþe de 750 - 800
milioane de euro ar putea fi
recuperate de constructori

Anul 2012 a venit cu câteva mãsuri
economice pozitive, însã efectele lor,
reflectate prin creºtere economicã, se
vor resimþi de abia începând cu anul
2013. Vizita de monitorizare întreprinsã
de reprezentanþii Fondului Monetar
Internaþional, Comisiei Europeane ºi
Bãncii Mondiale în aceastã varã a avut
ca efect asupra Guvernului obligarea
autoritãþilor locale sã ramburseze
creanþele cãtre prestatorii de servicii,
d e c i i n c l u s i v a n t r e p r e n o r i i d i n
construcþii, mãsurã solicitatã de altfel ºi
de ARACO. Acum mai rãmâne doar ca
decizia politicã luatã sã aibã efecte în
plan concret, respectiv recuperarea
creanþelor. În prezent, autoritãþile
publice au restanþe de platã cãtre
constructori de 750 - 800 milioane de
euro. Sunt firme care au creanþe vechi ºi
de doi-trei ani. Cifra realã ar putea fi
însã mai mare, în contextul în care unii
constructori au realizat producþii pe
care nu le-au facturat pentru a nu fi
nevoiþi sã plãteascã TVA la facturare,
deci înainte de obþinerea plãþii de la
beneficiar. Aceasta în contextul în care
multe companii de construcþii sunt
dezechilibrate financiar, nemaiputând
miza pe un sprijin al sectorului bancar
sau un aport de capital de la acþionari.
Din aceste motive, factureazã producþia
þinând cont de capacitatea clientului de
a plãti creanþa.

De asemenea, Guvernul a acceptat în
cele din urmã ca Directiva europeanã
p r i v i n d p l ã þ i l e î n t â r z i a t e s ã f i e
implementatã în legislaþia internã cu un
an mai devreme. Directiva ar urma sã fie
introdusã din luna martie a anului

2013 ar trebui sã fie un an în care sã ieºim din recesiune
ºi sã începem creºterea
Injecþia de fonduri europene ar putea produce efecte din 2013
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viitor. Prin urmare, cel puþin în cazul
creanþelor care se vor înregistra dupã
aceastã datã, perioada de rambursare a
lucrãrilor efectuate va trebui sã nu mai
depãºeascã 30 de zile, în caz contrar
fiind purtãtoare de penalitãþi.

Tot în urma vizitei de monitorizare a
organismelor internaþionale, a rezultat
un acord care prevede ca, începând din
l u n a i a n u a r i e a a n u l u i v i i t o r ,
întreprinderilor mici ºi mijlocii (cu cifrã
de afaceri de pânã în 500.000 de euro)
sã li se permitã plata TVA la încasare, nu
la facturare. ARACO a ridicat unele
semne de întrebare privind forma finalã
a a c t u l u i n o r m a t i v , d e e x e m p l u
raþionamentul pentru care au fost
excluse firmele mari, fapt ce conduce
practic la o discriminare. Altfel, mãsura
reprezintã intrarea în normalitate
p e n t r u o p a r t e d i n s e c t o r u l
construcþiilor. „Sperãm cã se va aplica
într-un orizont de timp scurt. Trebuie sã
vedem anul vi i tor efectele reale,
deocamdatã reacþiile din piaþã nu sunt
de mare satisfacþie. Aceastã mãsurã
vine cu o întârziere care, pe un fond de
decapitalizare, s-ar putea sã vinã pentru
mulþi agenþi economici prea târziu”,
atrage atenþia preºedintele ARACO.

Legislaþia achiziþiilor
publice trebuie corectatã

Una dintre marile probleme care au
afectat piaþa construcþiilor în ultimul an
rezidã în modul în care sunt efectuate
achiziþiile publice. „Procedurile de
licitare sunt destul de laxe prin modul
de elaborare a caietelor de sarcini ºi
permit în continuare multor unitãþi
achizitoare sã îºi prefigureze partenerii.
De multe ori se câºtigã contracte în
comisia de licitaþie sau în instanþã”,
explicã Laurenþiu Plosceanu.

P o t r i v i t p r e º e d i n t e l u i A R A C O ,
ordonanþa 34 privind achiziþiile publice
trebuie corectatã. Guvernul a promis
modificarea legii în cursul acestui an. În
caz contrar vor exista în continuare
preþuri de dumping, lucrãri de calitate
îndoielnicã ºi firme neprofesioniste, dar
susþinute politic, care vor contracta
lucrãri. De asemenea, trebuie definite
foarte bine rolurile Autoritãþii Naþionale
pentru Reglementarea ºi Monitorizarea
A chi z i þ i i l or Pu b l i ce (A N R M A P) º i
Consiliului Naþional de Soluþionare a
Contestaþiilor (CNSC).

Menþinerea angajaþilor
calificaþi este vitalã

N u m ã r u l d e f i r m e d i n s e c t o r u l
construcþiilor s-a menþinut anul acesta

pe palierul din 2011, respectiv la nivelul
minim al per ioadei 2008 - 2012.
Falimente ale firmelor de construcþii au
continuat sã se producã ºi în 2012, însã
acestea s-au datorat în principal
deciz ie i acþ ionar i lor de s istare a
activitãþii. De altfel, în primul semestru
s-a lucrat bine, în pofida vremii dificile
din luna februarie, subliniazã domnul
Plosceanu.

În prezent, în sectorul construcþiilor
lucreazã aproximativ 325.000 – 330.000
de persoane.

În continuare se simte o precaritate în
ceea ce priveºte aspectul calitativ al
resursei umane disponibile pe fondul
migraþiei forþei de muncã în anii
precedenþi cãtre Italia, Spania ºi Israel.

„Suntem îngrijoraþi de deschiderea
pieþei forþei de muncã, care se va pro-
duce începând cu anul 2014 pe relaþia
Germania, care a transmis deja semnale
cã are nevoie de lucrãtori din Europa
Centralã ºi de Est pe câteva industrii,
printre care ºi sectorul de construcþii.
De asemenea, suntem îngrijoraþi de
perspectiva pieþei de forþã de muncã pe
relaþia Franþa. Ne aºteptãm ca o parte
din forþa de muncã de nivel calificat,
c a r e a m a i r ã m a s d i s p o n i b i l ã î n
România, sã fie atrasã datoritã nivelului
de salarizare competitiv din aceste þãri”,
declarã preºedintele ARACO.

În opinia sa nu existã speranþe ca

aceastã tendinþã sã fie contrabalansatã
de o eventualã revenire în þarã a
muncitorilor care au plecat la lucru în
Spania ºi Italia, deoarece aceºtia s-au
aclimatizat în þãrile-gazdã. Singura
modalitate prin care aceºtia ar putea
deveni interesaþi de piaþa din România
a r f i º a ns a ob þ i ne r i i u nor s a l a r i i
competitive.

De altfel, dacã în ultimii ani curba
producþiei în construcþii ºi numãrul
salariaþilor au descrescut, în schimb
nivelul de salarizare a cunoscut o
uºoarã creºtere, de 5 - 7%, comparabilã
cu rata inflaþiei. Aceasta deoarece
prezenþa unei resurse umane mediu
calificate este o condiþie vitalã pentru
menþinerea nivelului de competitivitate
al companiei.

Constructorii serioºi ºi-au fidelizat
forþa de muncã în anii aceºtia ºi au în
continuare echipe calificate, cu un nivel
de salarizare care sã îi determine sã nu
ia în calcul emigrarea.

P e d e a l t ã p a r t e , n i v e l u l d e
îmbãtrânire a forþei de muncã devine
apãsãtor, iar tinerii care vin acum de pe
bãncile ºcolilor profesionale sunt greu
acceptaþi pe ºantier fãrã efectuarea
unor stagii de practicã suplimentare.
Însã, companiile nu prea îºi permit sã
finanþeze formarea profesionalã a
t i n e r i l o r d i n c a u z a p r o b l e m e l o r
financiare cu care se confruntã, iar pe

de altã parte nu au nici certitudinea cã
oamenii, odatã formaþi, vor rãmâne în
cadrul companiei.

Foarte multe companii de construcþii
au înþeles cã a lucra cu salariaþi direcþi
tinde sã fie o problemã în perioada în
care nu au lucrãri care sã le asigure
capacitatea de lucru sau vremea este
nefavorabilã. Multe firme au politica
menþinerii unui nucleu de bazã de
angajaþi, indiferent de situaþie, iar în
funcþie de proiectele pe care le câºtigã,
sã atragã forþã de muncã temporarã. În
piaþã sunt numeroase f i rme care
s u bcontr acteazã s au lu cr eazã cu
prestatorii de servicii. O tendinþã care
s-a evidenþiat pe piaþã vizeazã apariþia
leasingului de forþã de muncã, în
paralel cu închirierea de utilaje, explicã
domnul Plosceanu.

Constructorii români au
pãtruns timid pe noi pieþe

În prezent, intrarea pe piaþã a unor
constructori strãini nu se contureazã ca
o ameninþare pentru constructorii
autohtoni, cu atât mai mult cu cât
aceºtia apeleazã de cele mai multe ori la
subcontractanþi locali. Uzual, firmele
strãine preferã sã detaºeze în România
doar echipa de management de proiect
ºi personalul-cheie, iar în rest utilizeazã
firme locale.

Sunt ºi companii româneºti care au
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reuºit sã pãtrundã pe pieþe externe,
însã nu sunt multe. Acestea s-au
implicat în diverse proiecte în state
precum Irak, Libia, Algeria, Tunisia ºi
Turkmenistan. Firmele respective merg
în þãrile amintite fãrã sã aibã garanþia
statului român în spate, prin urmare îºi
asumã niºte riscuri semnificative. În
p l u s , î n g e n e r a l a c t i v e a z ã c a
subcontractanþi de specialitate, nu ca
antreprenori generali, menþioneazã
reprezentantul ARACO.

Fondurile europene
reprezintã ºansa anului 2013

ª a n s a s e c t o r u l u i r o m â n e s c d e
construcþii de a se dezvolta în anul 2013
þine de maniera în care autoritãþile vor
înþelege cã fãrã dezvoltarea acestui sec-
t o r n u s e p o a t e o b þ i n e c r e º t e r e
e c o n o m i c ã , î n t r u c â t e f e c t u l d e
multiplicare pe industriile colaterale
este semnificativ.

„Dacã va exista o relativã stabilitate
politicã, iar momentele electorale din

acest an vor fi depãºite într-o manierã
maturã, 2013 ar trebui sã fie un an în
care sã ieº im din recesiune ºi sã
începem creºterea, rãmâne de vãzut
dacã cu 2-3 sau 5%. Pentru revitalizarea
e c o n o m i c ã e s t e n e v o i e d e u n
parteneriat corect între autoritãþi ºi
prestatorii de servicii din construcþii ºi
de o legislaþie corectã pe care sã o
r es p ectã m î mp r eu nã ” , cons i d er ã
Laurenþiu Plosceanu.

Î n p l a n a d m i n i s t r a t i v , t r e b u i e
schimbatã legislaþia achiziþiilor publice
încã din acest an, iar de anul viitor sã fie
implementatã Directiva privind plãþile
întârziate. Nu în ultimul rând, trebuie
asiguratã o transparenþã realã în privinþa
proiectelor de investiþii publice, eventual
prin intermediul unui portal care sã
centralizeze situaþia pe toate proiectele
(ce proiecte vor fi lansate, sursele de
finanþare, valoarea contractului, costul la
finalizarea lucrãrii etc.).

Pe lângã acestea, mai este necesarã o
r e l u a r e a d i s c u þ i i l o r p r i v i n d

însemnãtatea TVA ºi când trebuie
plãtitã, considerã reprezentantul
ARACO.

În opinia sa, oportunitãþile României
rezidã în sectorul agricol, energetic ºi,
desigur, construcþii.

Principala prioritate a autoritãþilor
trebuie sã fie atragerea fondurilor
e u r o p e n e . L a a c e s t e a s e a d a u g ã
f o n d u r i l e d i n b u g e t u l d e s t a t .
Constructorii nu mizeazã însã pe un im-
pact semnificativ pe acest palier.
Cumulat, aceste investiþii s-ar putea
reflecta printr-o creºtere a sectorului
construcþiilor în 2013 comparativ cu
anii 2012 ºi 2011, considerã domnul
Plosceanu.

În perspectivã, România nu ar trebui
sã priveascã doar cãtre fonduri le
structurale. Datoritã poziþionãrii þãrii la
g r a n i þ a E u r o p e i , e x i s t ã º i a l t e
oportunitãþi, cum ar fi de exemplu
investiþiile chineze. Astfel ar putea fi
recuperat din deficitul existent faþã de
restul Europei în privinþa infrastructurii,

energiei ºi producþiei agricole, inclu-
zând aici ºi realizarea de îmbunãtãþiri
f u n c i a r e , c a n a l e d e i r i g a þ i i e t c ,
completeazã Laurenþiu Plosceanu.

PPP-ul nu funcþioneazã sub
forma actualã

Parteneriatul Public-Privat reprezintã
una din modalitãþile alternative de
atragere a capitalului strãin în România,
însã, sub forma actualã a legii PPP,
efectele se vor lãsa aºteptate, este de
pãrere domnul Plosceanu. Aceasta
deoarece legea prevede cã partenerul
p u b l i c n u p o a t e p a r t i c i p a c u o
contribuþie financiarã la proiect. „Este
un element care descurajeazã orice
iniþiativã în zona aceasta ºi cred cã
pier d em opor tu nitãþ i car e pot f i
exploatate de alte state. Este evident cã
legea actualã a PPP nu este generatoare
de oportunitãþi”, atrage atenþia domnul
Plosceanu.
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